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جامعة السودان للعلوم  -كلية الدراسات الزراعية بشمبات –مشتل قسم البساتين الدراسة ب هأجريت هذ

 ةم بهدف التعرف علي تأثير إضاف  2016 /15/3– 2015/ 28/12خلال الفترة من  والتكنولوجيا،

 ساخنأو رش المجموع الخضري بالمستخلص المائي ال ،للتربةالجافة وراق الحرجل أمقادير مختلفة من 

نبات الايوفوربيا شتول زهار في لفة علي مقاييس النمو الخضري والإبتركيزات مختلأوراق الحرجل 

أستخدم   .1:  2بنسبة  والرمل الطمى النيلىمن  س بلاستيكية تحوى خليطالمزروعة فى أكياعين الجمل 

و  10، 5للتربة: صفر، ضافة ين، وكانت المعاملات فى اختبار الااربختفى الا التصميم العشوائي الكامل

نبات. أما معاملات اختبار الرش بالمستخلص المائى الساخن فكان للتركيزات: صفر،  جم حرجل/ 15

مرات وأعتبرت كل شتلة  6كررت كل معاملة في التجربتين  لتر. /أوراق الحرجلجم من  15و  10، 5

زهار أوضحت نتائج تجربة إضافة أوراق الحرجل للتربة أن أعلى قيم للنمو الخضري والإ .مكررة

/نبات، بينما حرجل جم10والوزن الرطب والوزن الجاف  للمجموع الخضري قد نتجت عن المعاملة 

/ نبات أعلى وزن جاف ووزن رطب للجذور. أما في تجربة رش حرجلجم  5أعطت المعاملة 

رتفاع تساوت معنويا مع الشاهد فى صفات إالمستخلص الساخن للحرجل فان معاملات الحرجل قد 

جم حرجل/ لتر فقد نتج 10النبات وعدد وطول وعرض الأوراق وطول الحامل الزهرى. أما المعاملة 

على عدد مجموعات زهرية/نبات وأعلى عدد أزهار/نبات وأعلى عنها زيادة معنوية فى عدد الأفرع وأ

وزن رطب بفروقات معنوية عن بقية المعاملات كما نتج عنها أعلى وزن جاف للمجموع الخضرى لكنه 

جم/لتر فى هذه الصفة. وفى المقابل نتج عن الرش بالتركيز  5لم يختلف معنويا عن أثر الرش بالتركيز 

 رطبة والجافة. زان الجذور الجم/  لتر أعلى قيم لأو5
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Abstract 

This study was conducted in the nursery of the Department of 

Horticulture, College of Agricultural Studies, Shambat, Sudan 

University of Science and Technology, through the period 28/12/2015- 

15/3/2016 with the objective of elucidating the effect of addition of 

different doses of dry Argel leaves or foliar spray of the hot water 

extract of different concentrations of dry Argel leaves on growth and 

blooming of Euphorbia splendenes transplants grown  in plastic bags 

containing a soil mix of  2 Nile sediment loam: 1 sand. The complete 

randomized design was used in the two tests. The treatments in the soil 

dressing test were: 0, 5, 10 and 15 g/plant. The test of the hot water 

extract was for concentrations of: 0, 5, 10 and 15 g/l. In both tests, 

treatments were replicated 6 times where each transplant was considered 

a replicate. According to the results of the soil dressing test, the highest 

values for vegetative growth and flowering and the fresh and dry 

weights of the shoot were obtained from the 10 g/plant, while the 

treatment 5 g/plant resulted in highest  root fresh and dry weights. In the 

foliar spray test of the hot extracts, no differences were recorded 

between the Argel treatments and the control for plant height, leaf 

number, length and width beside the length of flower peduncle. The 10 

g/l treatment resulted in significant increments in the number of 

branches, the number of flower groups/plant, the number of 

flowers/plant and shoot fresh weights and also shared the highest shoot 

dry weight value with the lowest Argel treatment (5 g/plant).   The 

treatment 5 g/plant resulted in the highest values for root fresh and 

weights.    

 

 

 

 


